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1-Deninition of the judicial power :

The word ‘lease’ means ‘to rent’. A ‘lessor’ is a person who owns a property and grants a lease to

‘lessee’ who pays certain sum of money to the lessor in return for the benefits of using the property

under stipulated conditions.

Lease or tenacy is a contract for the transfer of use and possession of land from the landlord to the

tenant. The two key characteristics of a lease are that the interest in land is for a definite period of

time and the tenant is entitled to exclusive possession. The tenant controls the land and has the

right to exclude all others, including the owner ( subject to the right to inspect with notice as set out

in legislation and/or the contract), for a fixed period. The word ‘tenancy’ is referred to letting for

short periods.The ‘landlord’ who owns a property grants a tenancy contract to the ‘tenant’ who

pays rent to the landlord periodically such as weekly, monthly, quarterly or yearly.

:تعريف الإيجار1-

إلىودالنقمنمعينامبلغايدفعالذيللمستأجرإيجارويمنحملكليةيملكالذيالشخصهوالمؤجر."يؤجر"تعني"إيجار"كلمة

.عليهاالمنصوصللشروطوفقًاللعقاراستخدامهفوائدمقابلالمؤجر

المصلحةأنهيللإيجارالأساسيتينوالخاصيتين.المستأجرإلىالعقارمالكمنالعقاروملكيةاستخداملنقلعقدهي"إيجار"كلمة

فيالحقلهولعقارافيالمستأجريتحكمأخرى،وبعبارةالحصرية،الحيازةللمستأجرويحقمحددةزمنيةفترةأجلمنهيالعقارفي

أو/ويعالتشرفيعليهالمنصوصالنحوعلىبإشعارالتفتيشفيالحقمراعاةمع)المالكذلكفيبماالآخرين،جميعاستبعاد

"لمستأجرل"إيجارعقدعقارًايمتلكالذي"المالك"يمنح.قصيرةلفتراتالإيجارإلى"إيجار"كلمةإلىيشار.محددةلفترة(العقد

.سنويًاأوسنويًاربعأوشهريًاأوأسبوعيًامثلادوريبشكلللمالكالإيجاريدفعالذي



2-Types of  lease or tenacy:

1-Fixed-term tenacy: The lease is a set for a special time period, with no renwal rights or options.

.عقد الإيجار محدد لفترة زمنية خاصة، بدون حقوق تجديد أو خيارات: عقد محدد بمدة-1

2-Periodic tenancy: The lease is for a set period of time but renws automatically at the end of the 

term until one of the parties provides notice of termination of the lease contract.

ارًا بالإنهاء لعقد عقد الإيجار لفترة زمنية محددة ولكن يتم تجديده تلقائيًا في نهاية المدة حتى يقدم أحد الطرفين إشع: الإيجار الدوري-2

.الإيجار

3-Tenacy at will: There is no set term, and either party can terminate the lease at any time.

.لا توجد مدة محددة، ويمكن لأي من الطرفين إنهاء عقد الإيجار في أي وقت: الإيجار حسب الرغبة-3

4-Tenacy at sufferance: The tenant continues to possess the premises at the end of a fixed-term 

tenacy without the landlord’s permission.

.يستمر المستأجر في امتلاك العقار في نهاية عقد الإيجار محدد المدة دون إذن المالك: الإيجار في حالة المعاناة-4



3-Convenants and their breachs :
A commercial lease normally provides certain convenants or promises, The landlord 

has access to five ways for breach of a lease contract :

1-Damages (for any party of convenant other than payment of rent)

2-Recovery of rent

3-Eviction

4-Distress (right to seize assets of the tenant found on the premises and sell them for 

arrears of rent)

5-Injunction (right to order the tenant to stop a prohibited use

-The tenant has three solutions: damages, injunction, termination of the lease.
:وخرقهاالعهود2-

.الإيجارعقدلخرقانتصافسبلخمسةإلىالوصولحقللمالك،الوعودأوالتعهداتبعضالتجاريالإيجارعقديوفر

.(الإيجاردفعبخلافعهدطرفلأي)الأضرار-1

الايجاراسترداد-2

الإخلاء-3

.(الإيجارمتأخراتمقابلوبيعهابالعقارالموجودةالمستأجرأصولحجزحق)محنة-4

.(المحظورالاستخدامعنبالتوقفللمستأجرأمرإصدارحق)زجريأمر-5

.الإيجارعقدوإنهاءالزجري،والأمرالأضرار،:حلولثلاثةللمستأجر



4-Termination of lease : A lease may be one of the following :

1-Surrender : The tenant vacantes the premises at the expiration of the lease (or during the lease, by

agreement with the landlord).

2-Forteiture : The landlord evics the tenant.

3-Notice to quit :A periodic tenacy is ended by either the landlord or the tenant serving a notice to

quit upon the other party.The lengh of notice required is normally set by provincial legislation,

although the parties may alter the period by an express term in the lease.

4-Renewal : A lease for a term certain often provides for a renewal at the option of the tenant.

:الإيجارانتهاء-3

:التاليةالحالاتأحدالإيجاريكونأنيمكن-

.(المالكمعبالاتفاقالإيجار،عقدخلالأو)الإيجارعقدانتهاءعندالعقارالمستأجريخلي:التنازل-1

.المستأجرالمؤجريخرج:الحصن-2

مدةحديدتويتم.الآخرالطرفعنبالتخليإشعارًايقدمالذيالمستأجرأوالمالكقبلمنالدوريالإيجارينتهي:بالاستقالةإشعار-3

.لإيجاراعقدفيصريحشرطخلالمنالفترةتغييرللأطرافيجوزأنهمنالرغمعلىالإقليمي،التشريعخلالمنالمطلوبةالإشعار

.المستأجرخيارعلىبناءً التجديدعلىمعينةلفترةالإيجارعقدينصماغالبًا:التجديد-4
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